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Dňa 21. decembra 2006 sa 
v zasadačke Obecného úra-
du v Klenovci zišli starosta 
obce a poslanci obecného 
zastupiteľstva, ktorí boli zvo-
lení na nastávajúce štvor-
ročné obdobie v decembro-
vých komunálnych voľbách, 
na svojom prvom riadnom 
zasadnutí. V úvode rokova-
nia predseda miestnej voleb-
nej komisie Jaroslav Jáchim 
vo svojom vystúpení zhodno-
til priebeh a výsledky volieb 
do samosprávnych orgánov 
obce Klenovec. Následne opä-
tovne zvolený starosta obce 
JUDr. Pavel Struhár zložil 
zákonom predpísaný sľub 
starostu obce a tiež všetci 
prítomní poslanci obecného 
zastupiteľstva zložili pred-
písaný sľub poslanca.
Po úvodnej slávnostnej 

časti zasadnutia novozvo-
lení poslanci obce Klenovec 
verejným hlasovaním zvo-
lili za zástupkyňu starostu 
obce Mgr. Blaženu Hruš-

Predseda miestnej volebnej komisie Jaroslav Jáchim pri 
hodnotení priebehu a výsledkov volieb

stredia Michal Antal.
Za sobášiacich obce Kle-

novec na funkčné obdo-
bie rokov 2006 – 2010 nové 
obecné zastupiteľstvo schvá-
lilo JUDr. Pavla Struhára a 
Mgr. Blaženu Hruškovú.
V závere prvého zasadnu-

tia obecného zastupiteľstva 
bolo schválené rozpočtové 
provizórium na prvý štvrťrok 
2007 v intenciách rozpočtu 
roku 2006.

(bh)

Veľtrh cestovného ruchu FERIE 2007 Kodaň
V dňoch 26. - 28. januára 

2007 sa zástupcovia mikro-
regiónov Gemera-Malohon-
tu Sinec-Kokavsko, Rima-
va-Rimavica, Teplý Vrch a 
Muránska planina zúčastni-
li na svetovom veľtrhu ces-
tovného ruchu pod názvom 
FERIE 2007 v hlavnom mes-
te Dánska, Kodani. Náš 
mikroregión Sinec-Kokav-
sko reprezentovala jeho 
manažérka Milada Kocha-
nová a heligonkári folklór-
neho súboru Vepor Ľubomír 
Zvara a Ján Kožiak, ktorí, v 
spoločnom výstavnom stán-
ku viacerých slovenských  
zástupcov, svojou hrou a 
nezabudnuteľnými sloven-
skými melódiami predstavili  

medzi svetovými vystavova-
teľmi ľudovú kultúru nielen 
nášho regiónu, ale aj celého 
Slovenska.
Na postrehy a skúsenosti 

z prezentácie našej kultú-
ry, výrobkov, ako aj kulinár-
skych špeciálít sme sa po 
príchode do Klenovca opýta-
li Milady Kochanovej.
KN: Môžete nám prezradiť, 
kto prišiel s touto myšlien-
kou zúčastniť sa kodaň-
ského veľtrhu cestovného 
ruchu?

M.K.: S nápadom prišli na 
minuloročnom Agrokom-
plexe zástupcovia spoloč-
nosti SLOVAKIET. COM. 
(pokračovanie na strane 2)

kovú. Po vyhodnotení skú-
seností z predchádzajúceho 
volebného obdobia zriadili 
štyri odborné komisie a zvo-
lili aj ich predsedov. Za pred-
sedu komisie finančnej a 
správy obecného majetku 
Ing. Michala Kňažeka. Pred-

sedníčkou komisie kultúry, 
mládeže, vzdelávania a špor-
tu sa stala Stanislava Zva-
rová. Predsedníčkou komi-
sie sociálnej Mgr. Katarína 
Zamborová a predsedom 
komisie výstavby, územného 
plánovania a životného pro-

Zasadnutie obecného zastupiteľstva

Ján Kožiak, Ľubomír Zvara, Mária Adamovičová z Teplého 
Vrchu a Milada Kochanová na kodaňskej výstave



Tí oslovili manažérku mik-
roregiónu Rimava-Rima-
vica Elenu Kubaliakovú a 
ponúkli jej účasť na tomto 
veľtrhu cestovného ruchu. 
Pani Kubaliaková súhlasi-
la. Mala však podmienku, 
aby sa v Kodani mohli pre-
zentovať aj iné mikroregió-
ny Gemera-Malohontu. No 
a v septembri oslovila aj 
nás.

KN: Čo bolo cieľom tohto 
veľtrhu?

M.K.: Cieľom bolo predstaviť 
a spropagovať mikroregió-
ny Slovenska v zahraničí a 
získať záujemcov z rôznych 
kútov sveta o návštevu jed-
notlivých častí Slovenska.

KN: Ako ste sa pripravili na 
toto podujatie a ako ste 
predstavili náš mikroregi-
ón?

M.K.: V Kodani sme chceli 
zaujať hlavne tradičnými 
výrobkami našich ľudových 
majstrov. Predstavili sme 
košikárstvo, gubárstvo, rez-
bárstvo, čipkárstvo, perni-
kárstvo, výrobky z kerami-
ky. Klenovskí heligonkári 
svojím umením priniesli do 
Dánska kus ľudovej kultú-
ry. Tiež sme mali priprave-
né propagačné materiály.

KN: Ako hodnotíte záujem 
Európy a sveta o nás, o 
naše ľudové výrobky a kul-

túru?
M.K.: Návštevníci veľtrhu 
kupovali najmä keramiku, 
perníky, drevené vyrezáva-
né lyžice. Zaujímali sa tiež o 
krásy našej prírody, najmä 
o Gotickú cestu, ktorá pre-
chádza aj naším regiónom. 
Úspech mali tiež  klenovskí 
heligonkári.

KN: Keďže ste predstavova-
li a reprezentovali mikro-
región Sinec-Kokavsko v 
zahraničí, povedzte našim 
čitateľom, čo vás na tomto 
veľtrhu zaujalo a čo prípad-
ne môžete využiť v budúc-
nosti pri propagácii nášho 
regiónu?

M.K.: V Kodani sa prezen-
tovali rôzne letecké spoloč-
nosti, cestovné kancelárie 
a to nielen z Európy, ktoré  
dokázali veľmi premysle-
ne a zaujímavo propagovať 
cestovný ruch danej kraji-
ny. Robili rôzne ochutnáv-
ky pečiva, nápojov. Mňa 
osobne najviac zaujalo 
Grécko. Môžem povedať, že 
všetky spoločnosti, všetky 
krajiny boli dobre priprave-
né. Máme sa čo učiť. Zati-
aľ sa mi zdá, že nám chýba 
nápad. Nevieme sa predať 
a nevieme zaujať.

KN: Splnila účasť na takom-
to veľtrhu cestovného ru-
chu vaše očakávanie a 

myslíte, že bola prínosom?
M.K.: Z môjho pohľadu sme 
sa nepredstavili Európe 
na európskej úrovni  a ani 
svetu na svetovej úrovni. 
Myslím si, že Slovensko by 
sa malo prezentovať ako 
celok a nie ako to bolo v 
Kodani, kde bolo viac slo-
venských spoločností a 
každá bola niekde inde, ale 
to je záležitosť organizáto-
rov zo Slovenska, v tomto 
prípade spoločnosti SLO-
VAKIET. COM. Zo stra-
ny tejto spoločnosti, kto-
rá mala všetko zabezpečiť, 
chýbala predstava ako 
upútať, viazla organizá-
cia a ochota bola minimál-
na. Musím povedať, že len 
vďaka obchodnému rad-
covi Slovenského veľvysla-
nectva v Kodani, ktorý nám 
zabezpečil odvoz aj dovoz z 
letiska k výstavným pries-
torom, ukázal nám zau-
jímavosti Kodane, sme 
dokázali všetko zvládnuť. 
Bola to jeho dobrá vôľa a 
ochota. Na druhej stra-
ne tí, ktorí sa mali o nás 
postarať a všetko zabez-
pečiť vôbec nedodržali pod-
mienky zmluvy. Za takých-
to okolností ani nemôžeme 
očakávať úspech Sloven-
ska v zahraničí.
KN: Ďakujem za rozhovor.

(bh)

*10. januára sa uskutočni-
lo pracovné stretnutie na 
Ministerstve práce, sociál-
nych vecí a rodiny v Bra-
tislave, na ktorom sa sta-
rosta obce Pavel Struhár a 
pracovník obecného úradu 
Pavel Ďurik stretli s jeho 
štátnou tajomníčkou Emí-
liou Kršíkovou. Predmetom 
tohto rokovania bolo rie-
šenie problémov, ktoré sú 
spojené s výstavbou sociál-
nych bytov pre rómskych 
občanov v osade Dolinka.

*20. januára sa konala vý-
ročná schôdza spoločnosti 
URBÁR v Klenovci, ktorá 
hodnotila svoju činnosť za 
uplynulé obdobie.

*23. januára sa v zasadač-
ke Obecného úradu v Kle-
novci stretli starosta ob-
ce JUDr. Pavel Struhár a 
zástupkyňa starostu Mgr. 
Blažena Hrušková s výbo-
rom TJ Družstevník Kleno-
vec, ktorý viedol jeho pred-
seda Pavel Ďurik, aby pre-
rokovali doterajšiu činnosť 
a ďalšie smerovanie futba-
lu a športu v Klenovci.

*26. januára sa starosta 
obce Pavel Struhár zúčast-
nil na Obvodnom úrade v 
Rimavskej Sobote rokova-
nia o ďalšom rozvoji okresu 
a najmä jeho zamestnanos-
ti, ktoré sa konalo za účasti 
Milana Murgaša, predsedu 
Banskobystrického samo-
správneho kraja, Dušana 
Švantnera, podpredsedu 
Banskobystrického samo-
správneho kraja a štátne-
ho tajomníka Ministerstva 
dopravy, pôšt a telekomu-
nikácií SR, Petra Pelegríni-
ho, poslanca Národnej ra-
dy SR, ako aj predsedníčky 
Obvodného úradu v Rimav-
skej Sobote Jany Uhrínovej 
so zástupcami Slovenskej 
agentúry pre rozvoj investí-
cií a obchodu SARIO, ktorá 
je rezortnou organizáciou 
Minesterstva hospodárstva 
SR.

*26. januára sa kona-
lo slávnostné zasadnutie 
Akadémie vzdelávania v Ri-
mavskej Sobote, na ktorom 
sa zúčastnil aj starosta ob-
ce Pavel Struhár.
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Udialo sa ... Veľtrh cestovného ruchu FERIE 2007 Kodaň

(bh)

(dokončenie zo strany 1)

O zážitky a prvé dojmy z 
výstavy cestovného ruchu, 
ale aj z krátkeho pobytu v 
hlavnom meste Dánska, 
v Kodani sa s nami pode-
li aj heligonkári folklórneho 
súboru Vepor Ľubomír Zva-
ra a Ján Kožiak.
J.K.: Musím povedať, že 

ma zaujalo už samotné mes-
to Kodaň. Je to starobylé a 
krásne mesto s prekrásnymi 
vysokými budovami z tehál 
a širokými ulicami. A čo je 
hlavné, je to veľmi čisté mes-
to.
Ľ.Z.: Pozoruhodné bolo, že 

sme tam videli viac cyklistov 
ako aut. Páčili sa mi cesty 
pre cyklistov, semafory pre 
cyklistov.
J.K.: Na výstavisku sme 

mali štvrťhodinové vystú-
penia a striedali sme sa s 
reprezentantmi rôznych kra-

jín. Z Egypta, Brazílie, Por-
tugalska, Škótska a iných 
krajín.
Ľ.Z.: Keď sme začali hrať, 

hneď bolo viac ľudí pri 
našom stánku. Asi ich naša 
muzika zaujala. Mne sa naj-
viac páčila egyptská kultú-
ra. Pekné boli egyptské tan-
ce, aj tanečnice.
J.K.: Zážitok sme mali aj 

z ochutnávky exotických 
jedál. Jedli sme skočky, 
cvrčky, ktoré chutili ako sla-
né zemiakové lupienky. Za 
tým sme pili šťavu z manga.
Ľ.Z.: Zaujímavé boli aj 

ochutnávky rôznych vín, 
piva, cukroviniek. Veľmi 
dobré boli napríklad ríbezľo-
vé cukríky.
J.K.: Všetko bolo zaujíma-

vé. Každý deň priniesol nie-
čo nové.

(bh)

Prvé dojmy z Kodane
Dňa 23. januára si pripo-

míname oslobodenie Kle-
novca. V tento deň roku 
1945 nemeckí vojaci   vyho-
dili most cez rieku Rimavu 
na ceste smerom na Koka-
vu a Červenou armádou 
boli prinútení ustúpiť na 
Ráztočné. Tu sa držali eš-
te päť dní a ich presun si 
vyžiadal aj niekoľko obe-
tí. 28. januára Rumunská 
armáda, ktorá vystrieda-
la Červenú armádu, zaú-
točila na nemecké jednot-
ky, ktoré 29. januára 1945 
klenovský chotár opustili. 
Zanechali však za sebou 
podmínované cesty a chod-
níky, na čo päť občanov 
zaplatilo svojimi životmi.

(bh)

Oslobodenie
Klenovca
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Si lvestrovská estráda 2006
Záver roka v Klenovci už 

tradične patrí estrádnemu 
programu. Tak tomu bolo i 
na sklonku roku 2006, keď 
sa mládežníci folklórneho 
súboru VEPOR už po 11. 
krát pripravovali na 31. roč-
ník klenovskej Silvestrovskej 
estrády. Dá sa povedať, že 
tento program je už v srdci-
ach našich občanov zapísa-
ný a je oň veľký záujem. 
29. decembra sála kul-

túrneho domu bola zaplne-
ná do posledného miesta a 
dýchala príjemnou predsil-
vestrovskou náladou. Hlav-
ne my, čo bližšie poznáme 
zákulisie tohto programu, 
sme s napätím očakávali, 
čo naši mládežníci pripravi-
li. Veď v dnešnej rýchlej do-
be nežijeme rýchlo len my 
dospelí a zamestnaní, ale i 
naši mladí študenti. Na prí-
pravu tohto netradičného 
podujatia, na jeho nácviky 
majú len vianočné sviatky a 
čas po nich. Je to ozaj krát-
ka doba, za akú si naši mla-
dí trúfnu svoje umenie pred-
staviť tak veľkému publiku. 
Ale že to zvládli na výbornú, 
dokázal úsmev na tvárach 
divákov a tiež ich poďako-
vanie potleskom. Tento roč-
ník sa niesol v znamení roz-
právok a to: Kubko a Maťo, 
A je to, Snehulienka, Popo-
luška či Červená čiapočka. 
Na klenovských doskách čo 
znamenajú svet nechýbali 
ani námety z televíznej obra-
zovky a to: Papeky, Rekla-
ma,  Hluchý a slepý, ale i 
z klenovského života, ako 
scénky Doktor z hôr, Ba-
ča na záchytke. Keďže sa o 
program starajú tanečníci, 
nechýbali ani tanečné kom-

pozície a to dievčenský tanec  
Holky z naší školky, chlap-
čenský tanec na námet NEW 
YORK a záverečná choreo-
grafia patrila Santa Clausovi 
na Titanicu, ktorého dotiah-
li Soby i so svojimi škriatka-
mi.
V programe 31. ročníka 

Silvestrovskej estrády účin-
kovali Ivanka Hrušková, 
Martinka Parobeková, Silvia 
Ostricová, Nika Vančíková, 
Vladka Jakabšicová,  Lucka 
Zvarová, Marian Mináč, Bra-
nislav Benco, Michal Máliš, 
Miloš Trnavský, Michal 
Jakabšic, Marian Dovala, 
Viki Brádňanský. Režisér-
sku taktovku nad Silves-
trovskou estrádou 2006 mal 
Marian Mináč. O zvuk sa 
staral Ján Sihelský a kuli-
sy mali na starosti Martin 
Struhár a Marcel Zvara.
To, že program bol úspešný, 

svedčili i záverečné ovácie 

publika a opakovačka záve-
rečného tanca nemohla chý-
bať ani tento rok. Na záver 
programu poďakoval za prí-
jemný večer našim mladým 
hercom, ale i návštevníkom 
podujatia  riaditeľ Miest-
neho kultúrneho stredis-
ka v Klenovci Jaroslav Zva-
ra a poprial všetko dobré v 
novom roku 2007. Tiež nám 
pripomenul, že tohtoročná 
estráda bola i spomienkou 
na 135. výročie, ako kle-
novskí ochotníci 28.8.1871 
nacvičili a uviedli prvé diva-
delné predstavenie Drotár 
od Jána Palárika.
Po skončení podujatia sme 

za vás položili pár otázok 
naším mladým hercom aby 
sme sa s vami podelili o ich 
pocity.
KN: Aké máte pocity z dneš-
ného výkonu?

Miloš T.: Najprv som sa bál 
že to bude o ničom, ale 

po prvom smiechu v obe-
censtve opadla tréma a už 
som vystupoval s veľkou 
radosťou.

KN: Čo vám to dalo?
Michal J.: Na generálke to 
bolo ťažké, ale po otvorení 
opony padol z nás stres a 
bolo to lepšie. Tešil som sa, 
že sa ľudia bavia.

KN: A aké sú pocity režisé-
ra?

Maroš M.: Mal som všetkého 
nad hlavu. Ale už po skon-
čení programu to prešlo.

KN: Napätie  pri zodpoved-
nosti je vždy, ale dôležité 
je že ste odviedli kus dob-
rej práce a hlavne pritiah-
li ďalších mladých hercov. 
Čo na nich povieš?

Maroš M.: Pravdu?
KN: Áno.
Maroš M.: Zo začiatku som z 
nich mal strašné nervy, ale 
nakoniec som ich pochválil 
že to zvládli výborne.

KN: Ja môžem povedať len 
toľko, že trpezlivosť ruže 
prináša. A veľká dávka 
trpezlivosti je potrebná i pri 
príprave kultúrnych podu-
jatí v tak uponáhľanej do-
be, v akej teraz žijeme.
V mene redakčnej rady, ale 

i OZ RODON Klenovec želám 
všetkým veľa chuti a elánu 
do prípravy ďalšieho ročníka 
Silvestrovskej estrády plnej 
dobrých nápadov a možno 
i viac „kritických pohľadov“ 
mladých na život v obci. Ale 
dôležité je, že naša mládež 
je aktívna a robí niečo dobré 
i pre nás ostatných. Za nás 
všetkých úprimné: Ďakuje-
me a do roka a do dňa Dovi-
denia.

(sz)

Od 1. januára 2004 môžu 
fyzické aj právnické oso-
by poukázať 2% z dane na 
verejnoprospešné aktivity 
mimovládnych neziskových 
organizácii (MVO). Toto prá-
vo si môžu občania, aj fir-
my uplatňovať na základne 
nového zákona č. 595/2003 
Z.z. O dani z príjmov. 
Využite svoje právo a sami 

rozhodnite, komu darujete 
2% z dane, ktorú musíte aj 
tak zaplatiť štátu. 2% z dane 
môžete darovať len registro-
vaným mimovládnym orga-
nizáciám na verejnopros-
pešné účely, ktoré nájdete i 
na www.rozhodni.sk.

Ako poukázať 2%?
Ak ste zamestnanec:
- do 15.2.2007 požiadaj-
te zamestnávateľa o vyko-
nanie ročného zúčtovania 
zaplatených preddavkov 
na daň,

- požiadajte zamestnáva-
teľa, aby vám vystavil tla-
čivo Potvrdenie o zaplatení 
dane,

- vyplňte Vyhlásenie, uveďte 
na ňom svoje údaje, údaje 
organizácie, ktorej 2% pou-
kazujete a sumu z vašej 

zaplatenej dane -minimál-
ne 100.-Sk,

- obidve tlačivá doručte na 
daňový úrad podľa vášho 
bydliska do 30. apríla 
2007.

Ak ste fyzická (FO) alebo 
právnická osoba (PO):
- vyhlásenie – kolónky 
na poukázanie 2% dane 
nájdete priamo v daňových 
priznaniach,

- výška poukazovaných 2% 
dane u FO musí byť mini-
málne 100,- Sk, u PO 

minimálne 250,- Sk (v pro-
spech maximálne troch 
organizácií),

- daňové priznanie doruč-
te najneskôr do 31. marca 
2007 na váš daňový úrad.
V aktuálnom zozname 

prijímateľov 2 % z dane 
sú uvedené dve občianske 
združenia so sídlom v našej 
obci a to:
- OZ RODON Klenovec, 
Nám. Karola Salvu, IČO 
37820842,

- OZ Lyžiarsky klub Kleno-
vec, ul. 1. mája 578, IČO 
30227577.

(sz)

Darujte i vy 2 percentá z dane

Spoločná fotografia účinkujúcich, ktorí sa podieľali na 
vydarenej silvestrovskej estráde



Zimné mesiace január a fe-
bruár napriek snehu, chladu 
a mrazu prinášali ľuďom v 
minulosti aj mnoho zábavy, 
potešenia a príležitostí na 
stretnutia. V tomto zim-
nom čase naši predkovia 
nenechali nič na náhodu a 
rôznymi úkonmi sa snažili 
zabezpečiť si dobrú úrodu. 
Ako si zaspomínala Zuza-
na Medveďová, všetko sa 
začalo hneď po Novom roku, 
na Tri krále, kedy sa naše 
staré mamy a starí otcovia 
chodili sánkovať. 
Odvážne sa spú-
šťali z Chore-
py až na klenov-
ské námestie a 
to všetko pre-
to, aby im v le-
te narástli veľké ko-
nope. Fašiangy zas boli 
príležitosťou na zábavu. Tí 
mladší si poobliekali masky 
a veselili sa na maškarných 
báloch. No a staré mamy 
zasa preberali bôby (fazuľu) 
na sadenie. Takéto zábavy 
končili Popolcovou stredou, 
ktorá sa v Klenovci volá aj 
Pirohová streda, pretože 
sa v tento deň robili piro-

hy – zemiakové s bryndzou 
alebo vyprážané s makom. 
Recept Zuzany Medveďovej 
na vyprážané makové piro-
hy je jednoduchý a zvládne 
ho aj začiatočník. Stačí 
vyskúšať.
Vyprážané makové pirohy
„Najprv si zamiesime ces-

to, na ktoré potrebujeme 
tri vajcia a hladkú múku. 
Múky toľko, aby bolo ces-
to akurát. Ani mäkké, ani 
tvrdé. Takto vypracované 

cesto natenko roz-
váľkame. Potom 
si zomelieme 
mak a rozrobíme 
ho s mliekom a 
mletým cukrom, 
aby bol mäkký 

a sladký. Z takto 
pripraveného maku kla-
dieme kôpky na polovicu 
cesta a druhou polovicou 
zakryjeme. Cesto okolo 
makovej plnky pritlačíme 
a rádlikom (kolieskom so 
zúbkami) vykrajujeme piro-
hy, ktoré potom vyprážame 
v horúcom oleji. Hotové 
pirohy posypeme cukrom.”

Zimná p lemenitba král ikov
Zimnou plemenitbou ro-

zumieme plemenitbu usku-
točňovanú v zimných me-
siacoch. Je to obdobie od 
jesenného vypĺznutia až 
do konca februára. Zimná 
plemenitba kladie zvýšené 
požiadavky na zvieratá i na 
chovateľov. Najmä počas 
silných mrazov, keď chceme 
dosiahnuť dobré výsled-
ky, je potrebné dodržať 
tieto zásady:
- Zimnú plemenitbu zač-
neme uplatňovať až 
po dlhšej praxi v 
chove králikov.

- Na zimnú ple-
menitbu použi-
jeme staršie 
a osvedčené 
samice po dru-
hom alebo treťom 
vrhu. Pri prvôstkach býva-
jú straty na mláďatách 
väčšie.

- Plemenné samice dô-
kladne pripravíme do-
brým kŕmením. Aspoň 
týždenne pred začiatkom 
plemenitby podávame kr-
mivá bohaté na vitamí-
ny. Správne zostavenou 
kŕmnou dávkou zvyšujeme 

pravdepodobnosť oplodne-
nia.

- Keďže obdobie november až 
január je charakterizované 
zníženou pohlavnou aktivi-
tou, samičky pripúšťame v 
teplejších slnečných dňoch 
alebo v poludňajších hod-
inách. Aby sme dosiahli 
dobré výsledky, použijeme 
2-skok až 3-skok.

- V menších chovoch 
premiestníme klietky 
na chránené miesta 

(dreváreň, maštaľ). 
Vo väčších chovoch 
sa postaráme  o 

dobré uteple-
nie králikární. 

Chránime ich 
pred severným vetrom. 
Tepelná izolácia však  

nesmie zabraňovať 
d o s t a t o č n é m u 

prúdeniu vzduchu. 
- 7 dní pred predpokla-
daným okotením do kli-
etky umiestime umelé 
hniezdište. Odporúčam 
použiť hniezdište s pred-
sienkou. Ja používam 
hniezdne búdky o rozme-
roch 0,60  m dlhé, 0,30  m 
široké a 0,30 m vysoké.
(pokračovanie na strane 5)
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Chovateľom králikov - január Z kuchyne našich starých 
mám

(bh)

Uskladňovanie
Podobne ako pestovanie 

ovocia a zeleniny, tak aj 
skladovanie pozberaných 
produktov má svoje charak-
teristické zákonitosti. Sle-
dovanie stavu  uskladne-
ných produktov je potrebné 
nielen z toho dôvodu, aby 
sme čím skôr odstránili a 
zničili napadnuté jedince, 
ale aby sme určili príčinu čo 
nám chorobu  spôsobilo ale-
bo aký škodca nám napadol 
uskladnený produkt. Cieľom 
uskladnenia ovocia a zeleni-
ny je udržanie pozberaných 
produktov na spotrebova-
nie počas vegetačného po-
koja a to pokiaľ je to možné  
z čo najmenšími stratami v 
množstve a kvalite. Spoloč-
ným znakom všetkých rast-
linných produktov je, že sú 
to stále “živé organizmy” a 
ich životné pochody pokra-
čujú aj po zbere a usklad-
není ( napr. dýchanie). Keď 
im dokážeme pripraviť dob-
ré podmienky, hlavne teplo-
tu a vlhkosť, vydržia niekto-
ré druhy až do novej úrody. 
V súčasnosti je technológia 
uskladnenia vo veľkovýrobe 
dokonale prepracovaná aj 
o ďalšie podmienky, ako je 

napr. úprava zloženia vzdu-
chu. Toto by však v domá-
cich podmienkach bolo ne-
rentabilné. Úspech sklado-
vania je závislý na trvan-
livosti druhov a odrôd, na 
skladovacích podmienkach 
a na účinnej ochrane proti 
chorobám a škodcom nie-
len po zbere ale aj počas ve-
getácie. Niektoré choroby 
a škodcovia sa prinášajú v 
uskladňovaných produk-
toch do skladov. Typická v 
našej oblasti je čierna mo-
níliová hniloba na jadrovi-
nách. Je to skladová forma 
moníliovej hniloby (hubo-
vitej choroby), ktorú si pri-
nášame už v ovocí. Choroba 
sa prejaví až po určitej do-
be uskladnenia. Napadnuté 
plody sú celé čierne, kožovi-
té a lesklé. Pri uskladnení sa 
huba už na zdravé susedné  
plody  neprenáša. Ochrana 
spočíva v mechanickom od-
straňovaní mumifikovaných 
plodov na stromoch, ale 
aj na ochrane ovocia pros-
triedkami na ochranu proti 
chrastavitosti počas vegetá-
cie a proti škodlivému hmy-
zu. Okrem tohto sú aj ďalšie 
choroby pri uskladňovaní 
ovocia. Základom ochrany 

proti chorobám a škodcom 
je správne určenie choro-
by alebo škodcu a následne 
použitie správnej či už me-
chanickej, chemickej alebo 
biologickej ochrany.
Pri uskladňovaní zeleniny 

hlavne koreňovej je to rela-
tívne ľahšie a to z toho dôvo-
du, lebo koreňová zelenina 
má už geneticky zakódovaný 
tzv.  “zimný odpočinok”, čo 
je u nich prirodzené.(korene, 
buľvy). Napriek tomu sú pri 
zimnom uskladňovaní na-
pádané rôznymi chorobami 
a škodcami. V našom okolí 
je to hubovitá choroba tzv. 
čierna hniloba a jej podob-
ná bakteriálna mokrá čier-
na hniloba, hlavne na ko-
reňoch mrkvy a petržlenu. 
Prejavuje sa tak, že časť 
koreňa očernie a hnilobne 
zmäkne. Na zníženie a po-
tlačenie choroby je potreb-
né dostatočné vetranie úlož-
ných priestorov a zníženie 
teploty. Zo škodcov  sa nám 
na uskladnenej zelenine 
môžu objaviť larvy kováči-
ka (larvy drôtovca). Priniesli 
sme si ich s úrodou do skla-
dov v koreňoch zeleniny a 
tam ich vývoj pokračuje ďa-
lej. Prejavuje sa to tak, že v 
koreňoch nachádzame ne-
pravidelné okrúhle dierky, 
ktorých veľkosť je podľa veľ-
kosti larvy až 2 mm. Ochra-

na je potrebná  pri objavení 
sa  veľkého množstva už po-
čas vegetácie. Po uskladne-
ní je ochrana už nemožná.
Okrem týchto, ale aj ďal-

ších druhov chorôb ovocia a 
zeleniny sa nám dostávajú 
do skladov, pivníc a krech-
tov aj ďalší škodcovia ako 
sú rôzne hlodavce (myši a 
potkany) a slizniaky, kto-
ré pri zanedbaní ochrany 
nám vedia pripraviť nemi-
lé prekvapenia na usklad-
nenom ovocí a zelenine. Pri  
hlodavcoch je bežná ochra-
na mechanickým spôsobom 
a to pascičkami, do ktorých 
musíme vybrať tú správnu 
návnadu, lebo v uskladne-
nej zelenine a ovocí majú 
dostatok potravy. Ako náv-
nadu do pascičiek ulože-
ných na správnom mieste 
môžeme  použiť  kúsok chle-
bovej kôrky alebo jadro ore-
cha vlašského. Malo by im 
to viac chutiť ako uskladne-
né produkty. Pri slizniakoch 
môžeme použiť biologickú 
ochranu, ktorá je ekono-
micky nákladnejšia ako me-
chanické odstraňovanie a 
likvidácia slizniakov. 
Objavenie sa choroby ale-

bo škodcu nás upozorňuje 
na použitie ochrany v nasle-
dujúcej sezóne, nakoľko je 
veľký predpoklad ich ďalšie-
ho výskytu.

Jaroslav Jáchim st.



(dokončenie zo strany 4)
Presne v polovici búd-
ky je 10 až 12  cm vys-
oká prepážka, ,ktorá bráni 
prípadnému vytiahnutiu 
mláďat, ktoré sú prisaté 
na mliečnych bradavkách 
dojčiacej samice.

- Spolu s hniezdišťom 
dáme do klietky dosta-
tok mäkkého steliva. Do-
bre uľahnuté stelivo v 
hniezdišti lepšie chráni 
pred zimou a mláďatá z ne-
ho nevylezú.

- V prvých dňoch po uliah-
nutí prekontrolujeme 
hniezdo do 24 hod., 
urobíme výber, uhynuté vy-
hodíme a ponecháme 6 až 
8 mláďat, ostatné môžeme 
podložiť druhej samici s 
nižším počtom mláďat, 
ktorá sa okotila v priebehu 
jedného maximálne  dvoch 
dní. Po 7 až 9 dňoch zno-
vu prekontrolujeme hniez-
do, aby prípadne uhynuté 
mláďatá boli z hniez-
da vybraté. Pri kontrole 
samicu vždy vyberáme z 
koterca, po prehliadke ju 
dáme späť  na miesto a na 
odlákanie  pozornosti jej 
podáme obľúbené krmivo. 
Štvordňové mláďatá už vy-
biehajú z hniezda a dobre 
znášajú aj mrazy -20 až -
25  °C. 

- Dojčiace samice treba do-
bre kŕmiť a dostatočne 
napájať. Spotreba živín 
je pri zimnej plemenitbe 
väčšia ako na jar, či v lete.

- Na zimnú plemenitbu 
musíme mať pripravený 
dostatok kvalitných krmív. 
Základom je dobré seno, 
ďatelina, ktoré nemôžeme 
mláďatám nahradiť iným 
krmivom.

Rudolf Kaštan
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Miesto, ktoré mám rada 
poznám už od malička. 
Narodili sa tam moji pras-
tarí rodičia, starí rodičia a 
narodila sa tam aj moja ma-
ma. Toto miesto ma očarilo 
svojou prekrásnou prírodou. 
Je to časť zeme, kde sa stále 
s radosťou vraciam. Je to 
naša chata na kopci Poľana.
Okolo vrchu Poľana sa 

nachádza Vepor, Babiná, 
Ostrá, Borová. Určite sa 
pýtate, čo môže byť také 
krásne na nejakom kopci. 
Je toho strašne veľa. Je to 
miesto, na ktoré sa nezabú-
da. Keď odhalíte tú prekrás-
nu prírodu, ktorá vás ob-
klopuje, nedokážete sa 
vynadívať. Vaše oči si vždy 
nájdu niečo neuveriteľné, 
na čo sa dokážu pozerať celé 
hodiny. Pre niekoho nie je 

Miesto ,  ktoré mám rada
príroda až taká zaujímavá, 
ale keď sa rozhliadne okolo 
seba, zistí, že na svete nie 
je nič krajšie ako vysoké 
ihličnaté a listnaté stromy, 
ktoré sa kolíšu vo vetre, ze-
lená tráva pripomínajúca 
jemný koberec, po ktorom 
sa dá kráčať, modré nebo so 
slnkom nad hlavou a kto sa 
nadýchne čerstvého vzdu-
chu, má pocit, že sa vznáša 
niekoľko metrov nad ze-
mou. Ja si ešte pamätám z 
čias môjho detstva, keď sme 
chodili na celodenné túry po 
okolí. Mala som asi päť rok-
ov, keď ma mama s otcom 
zobrali prvýkrát na takú-
to vychádzku. Keďže som 
bola ešte malé dievčatko, 
nevšímala som si bohatstvo 
prírody, lebo detí nás tam 
bolo aspoň päť a celý čas 

sme robili zle. Lenže teraz 
som už staršia a dokážem 
si uvedomiť, čo má v živote 
človeka veľkú hodnotu. No a 
v mojom živote je to Poľana. 
Chodím tam tak často, ako 
sa len dá. Pred niekoľkými 
rokmi som tam bola skoro 
stále, pretože sme opravova-
li našu malú chatu. Ruku 
k dielu som priložila aj ja. 
Snažila som sa vo všetkom 
vyjsť rodičom v ústrety. 
Ubiehal deň za dňom, až bo-
la chata úplne prerobená. 
Prvý pohľad, ktorý sa nasky-
tne je neuveriteľný. Sú tam 
síce len dve izby, ale nám to 
úplne stačí. Cez malé okienko 
v podkroví v noci počuť 
žblnkot vody v záhrade a keď 
vyjdem pred chatu, mám 
nezabudnuteľný zážitok 
pri pohľade na skalku. Je 
to vlastne malá záhradka s 
kvetmi, v ktorej sa nachád-
zajú veľké skaly, na ktorých 
pestujeme skalné ruže a 

ťahavé rastliny. Cez jej stred 
vedú kamenné chodníky a 
do výšky sa tiahnu drevené 
samorasty pripomínajúce 
stromy. Medzi chodníkmi sa 
nachádza jazierko s leknom 
a občas sa tam objavia aj 
malé žabky. Okrem skalky 
je tu aj malý altánok, kde 
je stôl, dve veľké lavice a ot-
vorené ohnisko. A úplne ako 
posledné spomeniem našu 
„kolešňu“. S ňou sa spá-
ja najhorší zážitok mojich 
starých rodičov, lebo v roku 
1968 takmer celá zhorela. 
Až na jednu kravičku, ktorú 
z „kolešne“ vypustil mamin 
brat Janko. Na túto udalosť 
spomíname čo najmenej.
Tak toto je kúsok môjho 

srdca vložený perom na 
papier a len málokto dokáže 
pochopiť, čo pre mňa zna-
mená toto prostredie. Čo pre 
mňa znamená klenovská 
Poľana.

Ivana Dovalová

Tohtoročnú zimu by sme 
mohli naozaj označiť prí-
vlastkom „čudná“. Isto ani 
tí najstarší obyvatelia našej 
obce si nepamätajú takýto 
jej mierny priebeh. V našich 
končinách sme zvyknutí na 
tuhé mrazy, niekedy začína-
júce už v novembri a pretr-
vávajúce až do marca, prí-
padne apríla. Podobne sa 
pravidelne vyskytujú men-
šie alebo väčšie snehové 
prikrývky, ktoré spôsobujú 
radosť našim deťom hlav-
ne počas vianočných prázd-
nin, ale tiež lyžiarom využíva-
júcim vleky v našom okolí. 
Tohto roku im však zima v 
tomto veľa radosti nerobí. 
Podobne aj poľnohospodári 
vyjadrujú obavy z nedostat-
ku vlahy v jarných mesia-
coch.

Mierna zima má však aj 
svoje klady. Pri súčasných 
vysokých cenách za palivo a 
energiu isto mnohým dobre 
padnú úspory, ktoré získajú 
pri menšej spotrebe energie a 
tiež hlavne starší občania sú 
radi, že nemusia každodenne 
zápasiť so snehom pri čiste-
ní chodníkov a svojich dvo-
rov. Ale aj takýto ráz počasia 
prináša svoje nebezpečenst-
vá. Miesto snehu nás vply-
vom hmiel, mrholenia a ran-
ných mrazov čoraz častejšie 
aj podľa predpovedí meteo-
rológov čakajú poľadovice, 
ktoré sú nebezpečné nielen 
pre automobilovú dopravu, 
ale aj pre chodcov. Vyžadujú 
si ich veľkú opatrnosť pri 
chôdzi, ale aj starostlivosť 
o namŕzajúce chodníky a 
verejné priestranstvá. Keďže 

Nástrahy tohtoročnej zimy podľa platných zákonov 
za údržbu chodníkov pred 
budovami zodpovedá majiteľ 
priľahlej budovy, zodpoved-
nosť za priestranstvá v stre-
de obce – námestie, priľahlé 
komunikácie nesie obec. Pri 
prípadnej poľadovici sa celé 
naše námestie môže zmeniť 
na veľké klzisko. Preto by 
sa vyžadovalo určiť zodpo-
vedného pracovníka obecné-
ho úradu, ktorý by v prípa-
de poľadovice zabezpečoval 
pravidelný posyp aspoň naj-
frekventovanejších prístu-
pov chodníkov k obchodom, 
pošte, domovu dôchodcov a 
podobne. Na posyp by sa is-
to dali napríklad využiť pili-
ny z okolitých píl v obci. Tak 
tomu bolo aj v Rimavskej 
Sobote, kde som bol zhodou 
okolností vlani počas poľa-
dovice a pešia zóna v strede 
mesta bola posypaná pilina-
mi.
Bezpečnosť a zdravie obča-

nov by malo byť na prvom 
mieste, nehovoriac o tom, 
že pri prípadnom úraze na 
neposypanej komunikácii 
si poškodený občan môže 
nárokovať podľa vážnosti 
úrazu aj státisícové odškod-
né. Isto by pri prípadnom 
takomto nároku bolo ťažko 
hľadať vinníka zodpovedné-
ho za jeho stav.
Preto je potrebné pripra-

viť sa aj do budúcnosti na 
nástrahy takýchto zím a s 
nimi spojenými nebezpečen-
stvami číhajúcimi na chodní-
koch a verejných priestran-
stvách aj v našej obci, aby 
nás náhly príchod poľadovi-
ce nemilo neprekvapil.

Slavomír Hruška
Nevyčerpateľný zdroj receptov starej mamy - teta Zuzana 
Medveďová
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Kalendár a klenovská mat-
rika potvrdzuje, že k Tvojej 
šťastnej sedmičke životného 
desaťročia pribudla pred pár 
dňami aj päťka, ktorú si Ty 
ale nikdy nemal na vysved-
čení. Teda spolu 75. Pomaly 
ma krížikmi života dobiehaš, 
dobiehaš teda roky, keď zo 
spomienok na mladosť sa tie 
tienistejšie stránky vytráca-
jú, blednú a zostáva v pamä-
ti len to najkrajšie a najvý-
raznejšie.

Veľmi dobre si pamätám 
na moju prvú návštevu u 
Vás v Dolinke. Popri reči si 
ma pohostil takou výbornou 
slaninkou, že jej chuť mám 
dodnes na jazyku. Prišiel 
aj Tvoj otec, rómsky richtár 
– komisár, ktorého si kaž-
dý nielen v Dolinke, ale aj v 
celom Klenovci vysoko vážil. 
Vtedy si mi ukázal aj prvé 
literárne pokusy Tvojej sest-
ry Adely – poéziu, či poéziu 
v próze. Mňa, ako študenta 
gymnázia, o pár rokov star-
šieho od Teba, tieto verše 
priam uchvátili. Líšili sa od 
tých tradičných, rýdzo slo-
venských, iným pohľadom a 
precítením. Akoby sa v nich 
premietali tradície s vidina-
mi, snami, tma s ohňom, sve-
tlo s tmou, obrysy dávnych 
neskutočných bytostí dede-
ných z pokolenia na pokole-
nie. Myslím si aj po čase, že 
by aj dnes stáli za knižné 
vydanie. Ak sa dobre pamä-
tám, vtedy som v tom tuším 
jedinom murovanom dome 
v Dolinke navštívil aj jed-
nu veľmi múdru ženu, Tvoju 
starú mamu, ktorá pobehala 
celú republiku, tetu Lujzu.

Ako študenti sme sa stre-
távali aj vo vlaku cestou do 
školy či už do Tisovca alebo 
po oslobodení do Rimavskej 
Soboty, kde sa časť gym-
názia, to sobotské, vrátilo. 
Volali nás vlakári. Vstávali 
sme ráno o piatej, aby sme 
sa natlačili do autobusu, kde 
nás bolo toľko, že sa dvere 
len horko ťažko dali zatvoriť. 
No a boli aj chvíle, keď sme 
do Hnúšte museli ísť pešky, 
tí šťastnejší na bicykloch. 
Keď prišiel dýchavičný vlá-
čik na hnúšťanskú stanicu, 
nastal priam útok študen-
tov na vozne, aby si každý 
našiel čo najlepšie miesto a 
hlavne miesto na sedenie, 
čo umožňovalo zjesť pred-
časne desiatu alebo zopako-
vať si látku na vyučovanie, či 
odpísať matematické vyrie-
šenie príkladu od tých lep-
ších počtárov. Vás mladších 
sme my starší medzi seba 
nepustili. Ako sa pamätám, 

vtedy si sa kamarátil a sedá-
val spolu s Ondríkom Vančí-
kom – Gronkom.

Po čase sa naše cesty opäť 
skrížili v Bratislave, kde si 
prišiel študovať medicínu na 
lekársku fakultu. Boli to ča-
sy nielen štúdia, ale aj buja-
rej mladosti a mladíckych 
výstrelkov. Najveselšie bolo, 
keď do bratislavských viech 
a najmä do tej, kde sme cho-
dili, na Ventúrsku, prišiel 
nový mladý burčiak, ktorý 
sme tak často spolu ochut-
návali. Neviem prečo, mož-
no pre Tvoj graciózny výzor 
a tmavšiu pleť Ťa štamgasti 
viechy volali Indom.

Nezabudnuteľnou spomi-
enkou pre mňa a iste aj pre 
Teba je naša spoločná cesta 
autom z Bratislavy do Klenov-
ca na Všechsvätých. Bol si 
už pánom doktorom, príťažli-
vým, vždy elegantne obleče-
ným mládencom, po ktorého 
priazni túžilo nemálo dievčat 
a žien. Ako prvý z nás, bra-
tislavských klenovčanov, si 
už mal auto. Nebola to sí-
ce žiadna limuzína, ale vte-
dy vzácna škodovka, ktorou 
sme sa vybrali do Klenovca 
na hroby. Škodovka po ces-
te síce rachotila, motor kaš-
lal, ale šli sme. Pravda, len 
po Kriváň a nie a nie ďalej. 
Všetko si prekontroloval – 
sviečky, olej, benzín – bez-
výsledne. Hodiny sme v tej 
zime čakali na dobrodincov, 
ktorí by nás  ako stopárov 
vzali autom aspoň do Koka-
vy. Nikto nám ani nezastal. 
Predsa si však našiel výcho-
disko z tejto nepríjemnej situ-
ácie. Šiel si zatelefonovať do 
Krtíša svojej sestre, tiež dok-

torke, a tá nám do Kriváňa 
poslala sanitku, ktorá nás 
síce zdravých, ale dobre pre-
mrznutých, dopravila do Kle-
novca.

Po Tvojom odchode do Švaj-
čiarska som sa len z času na 
čas dozvedal o Tvojich odbor-
ných lekárskych úspechoch, 
aj o efektívnej činnosti v 
oblasti rómskej civilizácie a 
kultúry, za čo si bol navrh-
nutý aj na Nobelovu cenu. A 
keď som pôsobil vo Francúz-
sku, vždy ma potešil nejaký 
ten článok vo francúzskych 
novinách, ktorý písal o Tvo-
jej aktivite v oblasti rómskej 
problematiky a o rómskych 

kongresoch. O tom, a vôbec o 
Tvojej životnej púti, sme hovo-
rili aj pri našom poslednom 
stretnutí v hoteli v Bratisla-
ve. Na časy mladosti sme si 
spolu, aj s už nebohým Mila-
nom Kiráľom, pospomínali v 
družnej debate. Vtedy som 
sa od Teba dozvedel jednu 
veľmi zaujímavú informáciu 
a to o Tvojej ceste do Indie. 
Tam si sa stretol a hovoril aj 
so slávnou Indírou Ghándi-
ovou. Ty po rómsky, ona po 
hindustánsky a veľmi dobre 
ste si porozumeli. Nebol by 
si si nikdy pomyslel, že tieto 
dva jazyky sú si také blízke, 
čím dokumentujú aj spoloč-
né korene a blízkosť dvoch 
etník.

Nuž, aspoň toľko z hrste 
spomienok pri Tvojom život-
nom jubileu, pri príležitosti 
ktorého Ti želám upevnenie 
zdravia, spokojnosť a vyslo-
vujem nádej, že sa v Klenovci 
ešte stretneme.

Jubi lantovi  MUDr.  Jankovi  C ibuľovi
Za hrsť spomienok na oživenie krásnych chvíľ mladosti

Dr. Ľubomír Moncoľ

MUDr. Ján Cibuľa sa 
narodil 7. januára 1932 
v Klenovci. Po ukonče-
ní Gymnázia v Rimavskej 
Sobote v roku 1951 štu-
doval na Lekárskej fakul-
te UK v Bratislave, ktorú 
absolvoval v roku 1957. 
Ako lekár pôsobil na Slo-
vensku, v bývalej NDR a od 
roku 1968 vo Švajčiarsku. 
Bol známym a vyhľadáva-
ným praktickým lekárom 
v hlavnom meste Švajčiar-
ska Bern, kde vykonával 
lekársku prax až do roku 
2002.
Popri svojom povolaní 

obetoval všetok svoj čas 
i osobný majetok boju za 
práva Rómov a zlepšenie 
ich postavenia v civilizo-
vanej spoločnosti. V roku 
1971 bol spoluzaklada-
teľom svetovej organizácie 
Rómov IRU (International-
no Romani Unia), ktorej sa 
stal v roku 1978 preziden-
tom. Jedným z vrcholov 
jeho úsilia bolo prijatie IRU 
za člena OSN v skupine 
mimovládnych organizá-
cií v roku 1979, pričom on 
sám sa stal vyslancom IRU 
pri OSN v Ženeve. V osem-
desiatych a deväťdesiatych 
rokoch minulého storočia 
sa sústredil na uznanie 
holokaustu Rómov počas II. 
svetovej vojny a žiadal, aby 
obete boli rovnako morálne 
i finančne odškodnené ako 
obete holokaustu Židov.
MUDr. Ján Cibuľa je 

považovaný za najvýzna-
mnejšiu rómsku osobnosť 
20. storočia. Za svoj celo-
životný boj za práva Rómov 
bol v roku 1985 ocene-
ný Kultúrnou cenou mes-
ta Bern, ktorú získal ako 
druhý cudzinec v histó-
rii (prvým bol svetozná-
my fyzik Albert Einstein) 
a v roku 2000 bol oficiál-
ne navrhnutý na udele-
nie Nobelovej ceny mieru. 
V rámci svojich aktivít sa 
často osobne stretával s 
významnými osobnosťa-
mi svetového kultúrneho 
a politického života, napr. 
s Olafom Palmem, Indírou 
Ghándiovou alebo americ-
kým hercom Yullom Bryn-
nerom (hlavný predstaviteľ 
v dnes už klasickom wes-
terne Sedem statočných), 
ktorý sa tiež hlásil k svojim 
rómskym predkom.
MUDr. Ján Cibuľa je v 

súčasnosti na dôchodku a 
žije so svojou manželkou a 
synom v Berne.
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Počasie  z imným športom nepraje
Tohtoročná zima sa zatiaľ správa k milovníkom zimných športov macošsky. Smutný bol silvestrovský pohľad na Želez-
nú bránu, poznačenú iba biednym snehovým popraškom, i na obetavcov, ktorí skúšali funkčnosť lyžiarskeho vleku v 
Skorušine. A tak v športovom dianí naďalej dominujú sálové športy, u nás predovšetkým bedminton.

V závere uplynulého i na 
začiatku nového roku bolo 
na bedmintových dvorcoch 
rušno aj zásluhou našich 
hráčov. Z celej plejády tur-
najov a súťaží prinášame 
aspoň stručný výsledkový 
servis.
Hrachovo 16.12.2006
22 žiakov súťažilo na 

oblastnom turnaj v kategóri-
ách mladších a starších žia-
kov.
Prvé turnajové víťazstvo 

medzi mladšími žiakmi si 
zapísal Martin Palúš (Kleno-
vec) po finálovom víťazstve 
nad Trimajom (Hrachovo). 
Ten v boji o druhú priečku 
(hralo sa systémom na dve 
porážky) prehral aj s Pupa-
lom (Hrachovo). Súťažilo 
šesť chlapcov.
U mladších žiačok vyhra-

la Lucia Kvietková (Hracho-
vo) pred Renatou Surovou 
(Klenovec). Na treťom mies-
te skončila Karin Antalo-
vá (Hrachovo). Súťažilo 7 
dievčat.
V mixe vyhral pár Trimaj- 

Kvietková, druhý bol pár 
Palúš-Surová a tretí skončil 
pár Jackuliak-Sarvašová.
V súťaži starších chlapcov 

dominoval Dominik Ladika 
(Klenovec) pred Brožom (ZŠ 
NR Hnúšťa). Súťaž dievčat 
patrila Klenovčiankám, keď 
vo finále zdolala Denisa 
Antalová Balciarovú.
Prešov 16.12.2006 
Druhý celoslovenský turnaj 

mladších žiakov sa hral aj 
za účasti poľských hráčov. Z 
Klenovca štartovali Nikoleta 
Bálintová a Michaela Čajko-
vá. Nikoleta potvrdila (nako-
niec ako všetky klenovské 
dievčatá) stúpajúcu formu. 
Vo dvojhre obsadila tretie 
miesto, v mixe druhé (part-
ner Zigo z Trenčína) a prvá 
bola vo štvorhre (partnerka  
Bottková opäť z Trenčína). 
Čajková narazila v prvom 
kole na poľskú hráčku, kto-
rej podľahla 12:15 (pre veľký 
počet hráčov sa hralo v 
prvých dvoch kolách len na 
jeden set) a vo štvorhre hneď 
na spomenuté víťazky.
Košice 6. január 2007 
Prvá akcia slovenských 

bedmintonistov sa uskutoč-
nila v kategórii starších žia-
kov v Košiciach za účasti 83 

žiakov.
Klenovčania boli zastúpení 

piatimi dievčatami (Antalo-
vá, Lichancová, Balciarová, 
Trnavská , Bálintová) a dvo-
ma chlapcami (Babic,  Brož). 
Ukazuje sa, že na majstrov-
stvách Slovenska by štyri 
dievčatá mohli hrať o medai-
ly. Už prvá disciplína  - mix - 
potešil. Druhé miesto patrilo 
dvojici Szepesgyorky (KE)-
Balciarová a 3.-4. mies-
to Haring (BA)-Antalová a 
Vicen (BA)-Lichancová.
Vo dvojhre Babic prehral s 

ôsmym nasadeným hráčom 
Tencerom (KE) 16:18!!!  Brož 
prehral až 6:15 s Verbov-
ským (Široké), ktorý prešiel 
ešte o kolo ďalej. Vo štvor-
hre Babic s Brožom vyhra-
li  s dvojicou z Trenčína 
Nitschneider-Zigo 15:6. V 
druhom kole podľahli páru 
Ďuriš (NI)-Botka (ŠU) 14:16.
Vo dvojhre dievčat v prvom 

kole vypadla Trnavská, v 
druhom Balciarová po pre-
hre s prvou nasadenou 
Machunkovou (TN) 10:15, 
10:15 a Balintová s ôsmou 
nasadenou Pálešovou (TN) 
15:1, 15:7. Antalová  v boji 
o finále zdolala na dva sety 
Machunkovú 15:11, 16:14. 
Lichancová naopak podľahla 
v boji o finále Kubíkovej (PO) 
15:5, 15:11. Finále Kubíko-
vá – Antalová 15:12; 15:7. 
Už účasť Antalovej vo finále 
bol jej úspechom a určite jej 
dodá sebavedomie a chuť do 
ďalších tréningov. 
Vo štvorhre došlo tiež k 

zlepšeniu. Veď dvojica Bal-
ciarová-Bálintová (11-roč-
ná) prehrala v boji o finále 
s prvou nasadenou dvoji-
cou Machunková-Kubíková 
len 9:15, 14:16. Do finále 
sa dostala ale druhá dvo-
jica z Klenovca Antalová-
Lichancová, ktorá však tiež 
prehrala v trojsetovom boji 
12:15, 16:14, 15:11. 
Bratislava 13.1.2007 
Tretieho GP staršieho 

dorastu sa zúčastnilo 24 
chlapcov a 22 dievčat. Kle-
novec mal zastúpenie len u 
dievčat  (Dominika Rebová 
a Romana Surová). Pokiaľ 
Surová začínala s turnajo-
vou jednotkou Fašungovou 
(BA) prehrou 11:21 a 12:21, 
Rebová s ňou končila vo 
finále tiež prehrou na tri sety 
23:21, 16:21 a 13:21. Suro-
vá sa dopustila viac chýb pri 
podaní a zahrala veľa koší-
kov do autu. Rebová sa do 
finále dostala cez tri hráčky, 
ktoré bez problémov zdola-
la. Až vo finále sa ukázalo, 
že odstraňovanie chýb eš-
te nejakú dobu potrvá. Bolo 
dobré rozhodnutie svetovej 
bedmintonovej organizá-
cie, že zrovnoprávnila dĺžku 
setov mužov so ženami a tak 
aj zápasy žien sú oveľa púta-
vejšie.
V mixe sa Rebová s Fašun-

gom (BA) umiestnili na 5. až 
8. mieste a Surová s Poláč-
kom (KE) na 9. až 16. mies-
te. Spolu vo štvorhre dievčat 
vyhrali v prvom kole a potom 
ich zdolal pár Borodáčová, 
Kráľová z Prešova.

Víťazmi dvojhier sa stali 
Vicen a Fašungová z Brati-
slavy.
Glubčice (Poľsko)
15.-18.1.2007 
Medzinárodných maj-

strovstiev Poľska juniorov sa 
zúčastnila 20 členná výpra-
va hráčov zo Slovenska. Z 
Klenovca tam hrala Domi-
nika Rebová. Ani pri treťom 
zahraničnom štarte nezví-
ťazila. Tentokrát prehrala s 
jednou z poľských hráčiek 
pomerne hladko 11:21 a 
12:21. Sama ako i jej tréner 
si uvedomujú, že na víťazst-
vá nad zahraničnými hráč-
kami potrebuje „dozrieť“.
Hrachovo 20.1.2007 
Za účasti 72 hráčov zo 14 

oddielov Slovenska sa usku-
točnila Veľká cena Hrachova 
mladších žiakov. Z Hrachova 
štartovalo 10 a z Klenovca 5 
hráčov. Na dobré umiest-
nenie sa však dávali šance 
len Nikolete Bálintovej z Kle-
novca a tá nesklamala. Pr-
vé tri zápasy dvojhry zvládla 
hravo. V boji o finále už na-
razila na jednotku turnaja 
Knappovú z Trenčína a zdo-
lala ju v troch setoch 10:15, 
15:6, 15:11. Bolo to jej pr-
vé víťazstvo nad touto hráč-
kou. Vo finále narazila na 
turnajovú štvorku Škultéty-
ovú (TN). Tento súboj zvlád-
la vo dvoch setoch 15:11, 
16:14, i keď v druhom sete 
prehrávala už 7:13. Vo štvor-
hre mala za partnerku Bott-
kovú z Trenčína. Prebojovali 
sa po tretíkrát až do finále a 
tretíkrát aj prehrali s dvoji-
cou z Trenčína Ondračková- 
Knappová. 
Nespomenutí hráči z Hra-

chova a Klenovca poprehrá-
vali svoje zápasy už v prvom 
alebo druhom kole.    
Túto kategóriu čakajú už 

len oblastné majstrovstvá 
východ a západ SR a nako-
niec M SR v Šuranoch. Šan-
cu na účasť na nich má ešte 
M. Čajková. Ďalší hráči Kle-
novca či Hrachova už nie.
Ďalšie akcie:
10.2. - Oblastný turnaj v 
Hrachove ml. a st. žiakov
11.2. - Trenčín dospelí  - 
Rebová a Surová (?)

Ivan MajorskýPohľad na Železnú bránu - Silvester 2006



Miestne kultúrne stredisko v Klenovci
Vás  srdečne pozýva na  

ktorý sa uskutoční dňa

3. februára 2007 o 20.00 hodine

v halách kultúrneho domu v Klenovci

Do tanca hrá hudobná skupina KARÁT

Ako každoročne i teraz Vás prekvapí
kultúrny program

Vstupné: 300.- Sk (prípitok, večera, káva)

Predpredaj vstupeniek v kancelárii kultúrneho  domu
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Grantová výzva Hodina deťom
Termín uzávierky: 01.02.2007

Nadácia pre deti Slovenska vyhlásila Grantový program 
Hodina deťom, v ktorom budú rozdelené všetky finančné 
prostriedky vyzbierané počas 8. ročníka Hodiny deťom. 
Finančné prostriedky sú určené deťom a mladým ľuďom 
vo veku od 0 do 26 rokov žijúcim vo všetkých regiónoch 
Slovenska.
Organizácie sa môžu uchádzať o podporu z fondu Hodi-

na deťom v týchto oblastiach podpory:
1. Znížiť a odstrániť príčiny/dôsledky násilia páchaného 

na deťoch, mladých ľuďoch a páchaného deťmi/mladý-
mi ľuďmi.

2. Umožniť deťom a mladým ľuďom žijúcim v ústavnej 
starostlivosti začleniť sa do prirodzeného prostredia.

3. Umožniť ohrozeným deťom a mladým ľuďom zdravý 
vývin v bezpečnom prostredí.

4. Umožniť deťom a mladým ľuďom so zdravotným postih-
nutím viesť plnohodnotný život.

5. Podporiť participáciu detí a mladých ľudí na aktivitách  
v ich komunite.

6. Podporiť osobnostný rozvoj detí a mladých ľudí vo voľ-
nom čase.

7. Podporiť stabilizáciu a profesionalizáciu mimovládnych 
organizácií pracujúcich s deťmi a mladými ľuďmi.

Grantová výzva Ľudia pre stromy 
Termín uzávierky: 01.03.2007

Nadácia Ekopolis vyhlásila 2.ročník grantového progra-
mu Ľudia pre stromy. Cieľom programu je zvýšiť záujem 
ľudí o svoje okolie a zlepšiť životné prostredie výsadbou 
vhodných drevín alebo ich záchranou. 
O podporu do výšky 80 tisíc korún na projekt, sa môžu 

v otvorenej súťaži uchádzať mimovládne organizácie, sku-
piny občanov, školy, obce, mestá a príspevkové organizá-
cie. 
Program Ľudia pre stromy podporuje výsadbu prirod-

zených, vhodných drevín, plošné a vertikálne zazeleňo-
vanie, ktoré zvyšuje estetickú hodnotu územia, rovnako 
i záchranu vzácnych stromov, oživenie parkov, výsadbu 
zelene v okolí škôl, vo verejných záhradách a zveľaďo-
vanie zelených plôch. Kladie tiež veľký dôraz na aktívnu 
účasť ľudí - od prípravy projektu až po následnú starost-
livosť o vysadenú zeleň a upravené plochy.
Hlavné kritériá pre výber projektov:

- miera zapojenia verejnosti,
- praktická a finančná účasť ďalších partnerov – miestne 

mimovládne organizácie, miestna samospráva a podni-
katelia, a pod.,

- zaistenie následnej dlhodobejšej starostlivosti o vysa-
denú zeleň,

- vhodný výber drevín,
- komplexnosť riešenia – konzultácie s architektom, 

záhradníkom,
- vhodný výber lokality – uprednostnené budú aktivity v 

oblastiach s nedostatkom zelene, resp. v oblastiach naj-
viac zaťažených antropogénnou činnosťou,

- viacnásobný efekt ,
- prínos k ekologickej stabilizácii územia,
- estetická hodnota výsadby.
Výsledky grantového programu budú vyhlásené do 20. 

marca 2007 a projekty musia byť ukončené do konca 
novembra 2007.
Bližšie informácie a formuláre na www.ekopolis.sk

Grantové výzvy

Osvetársky ples

Rok nový

Rok nový sa zase začal,
čas z dní ukrajovať načal.
Ó, Bože, požehnaj tento rok,
veď nás Ty sám - usmerni krok.

Nech vo svete zavládne mier
a v našich srdiečkach stály zmier.
Nech nám úsmev žiari na tvári,
vtedy nás Boh láskou obdarí.

Lebo len On je cesta pravá,
On nám sily, zdravia dáva.
Milujme Ho po celý rok
a s ním neustále držbe krok.

To vám praje autor básne,
v nej je všetko veľmi jasné.
Rok nový sa zase začal,
čas z dní ukrajovať načal.

Pavel Brndiar


